
در سال 1402، اقدامات شهرداری بندرعباس بر توسعه 
شهر و توسعه گردشگری متمرکز بوده و بیشتر پروژه 
های شــهری در این راستا تعریف شده است. مهدی 
نوبانی شهردار بندرعباس در بیان عملکرد شهرداری 
این چنین گفت: شفافیت در عملکرد شهرداری سبب 
افزایش امیدواری و اعتماد در جامعه می شــود. وی 
تصریح کرد: در سالی که گذشت شهرداری بندرعباس 
با حمایت های اعضای شورای اسلامی شهر توانست 
در جهــت عمران و آبادانــی گام های موثری بردارد. 
نوبانی با بیان اینکه توسعه و گردشگری شهر و توریسم 
یکی از اهداف اصلی شــهرداری است افزود: بهبود 
کیفیت فضاهای شهری که امروزه در کنار توسعه پایدار 
مطرح می شــود از اهداف اصلی شهرداری هاست و 
از ارکان اصلی شــکوفایی و ارتقای کیفیت زندگی و 

توسعه اجتماعی اقتصادی است.
در راستای ارتقای حمل و نقل عمومی تلاش 

کرده ایم
وی افزود: شهرداری بندرعباس کوشیده است از طریق 
به کار گیری افراد متخصص، توزیع مناســب مراکز 
خدماتی و رفاهی شهر و توسعه حمل و نقل عمومی 
در این راســتا ترقی کند. هرچند هنوز در این موارد با 
شرایط ایده آل فاصله زیادی داریم اما توانسته ایم گام 
هــای موثری در این زمینه برداریم و امیدواریم بتوانیم 
در آینده نزدیک شــهر را به آنچه لایق مردم شــریف 

بندرعباس است تبدیل کنیم.
نوبانی از احداث بوســتان ارمغان مالیاتی در ورودی 
شــهر، بوستان نخل شهرک پیامبر اعظم )ص(، پارک 
دانشجو بلوار دانشگاه، نخستین باغ وحش مصنوعی 
ساوانا، نورپردازی و زیباسازی بوستان دباغیان، نصب 
آلاچیق ها در منظرگاه ســاحلی، زیباسازی ورودی 
شرقی شــهر بندرعباس، کاشت درخت انجیر معابد 
در حاشیه بلوار جهانگردی، حرا کاری بوستان ولایت، 
زیباسازی بلوار ولیعصر، نورپردازی بلوار امام حسین 
)ع(، افتتاح بزرگترین تونل نور ایران ، نورپردازی بلوار 
امام خمینی )ره(، روشــنایی بوستان شهرک اندیشه 
منطقه 2، نورپردازی میدان شهدا و بلوار صیادان، نصب 
المان های مرد ماهیگیر در پارک کاکتوس، المان کتاب 
و کتابخوانی چهارراه مطهری، المان های طرح بادگیر 
در بلوار سید جمال و بهادر شمالی، المان های گل لاله 
نــوری در بلوار آیت اله طالقانی و بلوار امام خمینی و 
بلوارجمهوری اسلامی، نصب المان عروس دریایی 
بلوار طالقانی، المان رنگین کمان در کنار اسکله حقانی، 
المان ویژه شب یلدا، المان مرد دوستدار طبیعت، المان 
متحرک خورشید گردون، المان کوسه در ساحل، المان 

سبزقبای هندی و المان سفره هفت سین، پلاک کوبی 
و شناسنامه دار کردن درختان، نقاشی دیواری و د یوار 
نگاری منازل صداو ســیما، دیوار نگاری اداره دارایی 
خیابان بهادر شمالی، و جنب بانک ملی بلوار امام خمینی 
به عنوان اقدامات شــهرداری در جهت بهبود کیفیت 

فضاهای شهری نام برد.
شــهردار بندرعباس در ادامه خاطر نشان کرد: بهبود 
کیفیت زندگی شــهری بــدون وجــود بزرگراه ها، 
شــبکه های حمل ونقل ریلی، فرودگاه ها، شبکه های 
تامین آب، شبکه های فاضلاب، تلفن، برق و شبکه های 
اینترنت و موبایل غیرقابل تصور اســت و وجود این 
ساختارها به مانند نور آفتاب، درختان و هوای پاک برای 

شهروندان ضرورت دارد.
وی از احداث تقاطع غیر همســطح شبدری مهرگان، 
تقاطع غیر همســطح پیامبر اعظم )ص(، پل رودخانه 
ای پیامبر اعظم )ص(، عملیات تخریب و بازگشایی 
معبر خیابان 20 متری محله چاهستانی ها، بازگشایی 
معبر 16 متری نایبند جنوبی، بازگشایی خیابان اسلام 
آباد، بازگشایی خیابان آزادگان، بازگشایی میدان انبه تا 
میدان امام علی )ع(، افتتاح و بهره برداری از خیابان کار، 
اصلاح ورودی کوچه عمران 13 در محله نایبند جنوبی 
به ابعاد 6 متر، ساماندهی جداول و اصلاح و بهسازی 
مسیر آ ب در کوچه های صحیفه، ساماندهی کارگران 
فصلی با پروژه ایستکار، عملیات زیرسازی و آسفالت 
معابر اصلی و فرعی سطح شهر، پیاده رو سازی بلوار 
شهید سالاری، سنگفرش ضلع غربی پیاده رو حافظ 
و آغاز پروژه فیبر نــوری به عنوان اقدامات در حوزه 
عمرانی و توســعه زیر ساخت های شهری نام برد و 
گفت: زیرساخت ها نه تنها برای رفع احتیاجات همگانی 
روزمره مورد نیاز هســتند، بلکه عامل رفع احتیاجات 
دیگر نیز هســتند. این موارد نسبت به سایر تأسیسات 
به سرمایه گذاری بیشتری احتیاج دارند؛ بنابراین از یک 
طرف توسعه آن ها رافع نیازهایی گسترده تر از نیازهای 
همگانی روزمره اســت و از طرف دیگر مبدا، ملزوم و 

موجد فعالیت های اقتصادی و صنعتی هستند.

شــهردار بندرعبــاس در ادامه بیان نمــود: تغییر در 
زیرساخت های شهری باید با اولویت دهی به حمل و 
نقل عمومی انسان محور همراه باشد، در این صورت و 
با یکپارچه سازی و ترکیب بسترهای حمل و نقل انسان 
محور شهروندان به استفاده از حمل و نقل پاک ترغیب 
می شــوند. اما در شــهر بندرعباس با توجه به شرایط 
اقلیمی و آب و هوایی و همچنین ساختار خطی و طولی 
شهر بندرعباس شاید استفاده از دوچرخه و یا پیاده فقط 
در فصل معینی از ســال امکانپذیر باشد، لذا استفاده از 
حمل ونقل عمومی از محدود گزینه های در دسترس 
جهت بهبود وضعیت آلودگی هوای شهر است. سالی 
که گذشت شــهرداری بندرعباس توجه ویژه ای در 
جهت نوســازی ناوگان حمل ونقل عمومی داشته و 
در این راســتا 27 دستگاه ون و 10 دستگاه اتوبوس به 

ناوگان حمل و نقل شهر افزوده است.
ورزش و تندرستی در اولولیت شهرداری 

بندرعباس
وی در خصــوص اقدامــات فرهنگی و ورزشــی 
شهرداری بندرعباس اظهار کرد: در مناسبت های ملی 
و مذهبی مختلف سعی شده مراسمی متناسب با آن  و 
درخور شأن شهروندان در سطح شهر و در محلات 
مختلف جهت افزایش شور و نشاط اجتماعی برگزار 
شــود و در طول سال مســابقات ورزشی و همایش 
های پیاده روی طی یک برنامه زمان بندی شــده به 

اجرا درآمده است.
این مقام مسئول افزود: شهرداری بندرعباس در راستای 
نهادینه کردن ورزش و اهمیت به تندرستی شهروندان 
در کنار مسئولیت های فراوان و سنگین در حوزه های 
عمرانی و خدماتی افتتاح و بهره برداری چندین سالن 

ورزشی را در دستور کار قرار داده است.
نوبانی ادامه داد: در صورت حمایت از ورزش محلات 
با نظارت و حمایت شــهرداری ها، می توان نسبت به 
ایجاد ایســتگاه های توسعه سلامت و خط مقدم ارائه 
خدمات ورزشــی اقدام و پویایی و نشاط مضاعفی را 

به جامعه تزریق کرد.
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شهردار بندرعباس تشریح کرد:  

        اقتصاد کیش -   شهردار بندرعباس 
در آغاز ســال نو جهت آگاهی شهروندان از 
اقدامات شهرداری در ســال گذشته به ارائه 

گزارش کاملی در این خصوص پرداخت.

عملکرد شهرداری بندرعباس
 در سالی که گذشت ...

   

اقتصاد کیش -   رییس اتاق بازرگانی هرمزگان گفت: عمل به مسئولیت های اجتماعی 
و ادای دین به مردم در مواقع ضروری، راهبرد همیشگی و تعطیلی ناپذیر اتاق بازرگانی 
هرمزگان است که در این راستا امسال نیز برای ساخت 6 مدرسه دیگر قرارداد بسته ایم.

محمدرضا صفا در نشست خبری سالانه رییس و اعضای هیات مدیره با رسانه ها، افزود: 
رویکرد ما در عمل به مسوولیت های اجتماعی در قالب های مختلف از حوزه بهداشت 

و درمان تا مدرسه سازی عملیاتی می شود.
وی ادامه داد: سال گذشته برای ساخت 14 مدرسه در هرمزگان قرارداد بستیم که همه 
آنها ساخته شد و امسال نیز علاوه بر انعقاد قرارداد ساخت 6 مدرسه دیگر، ساخت ۹ 

مدرسه دیگر را نیز متعهد شده ایم.
صفا یادآور شد: اتاق بازرگانی هرمزگان با تنوع و حجم ریالی مشارکتهای خود هم اکنون 

رتبه اول عمل به مسئولیت های اجتماعی اتاق های بازرگانی کشور را دارد.
صفا ادامه داد:اتاق بازرگانی هرمزگان در حوزه های اصلی نیز در انجام وظایف خود 
موفق عمل کرده و جایگاه خود را از رتبه 34 کشور طی سالهای گذشته به رتبه ششم 

ارتقا داده است.
رییس اتاق بازرگانی هرمزگان در پاسخ به پرسش خبرنگار درباره روند کمی و کیفی 
صدور کارت های بازرگانی، خاطرنشان کرد:تعداد کارت های بازرگانی صادر شده از 
۵4۸ فقره در آغاز فعالیت دوره جدید هیات مدیره به یک هزار و 76۵ فقره افزایش یافته 
که 70۵ کارت جدید برای جوانان صادر شده و سهم زنان نیز ۵۵0 کارت بازرگانی بود و 

روند صدور کارت های بازرگانی همچنان بدون هیچ مشکلی ادامه دارد.
صفا در بخش دیگری از سخنان خود خواستار استفاده بیشتر برخی بخش های دولتی 

از بسترهای فراهم شده توسط اتاق بازرگانی شد.
وی توضیح داد: به عنوان مثال سال گذشته اتاق بازرگانی همایش تخصصی میوه های 
گرمسیری را با دعوت از کارشناسانی از کشورهای مختلف برگزار کرد اما حضور و 

استقبال متولی استانی این بخش در حد انتظار نبود.
دبیرکل اتاق بازرگانی هرمزگان نیز در این نشست، آموزش، برگزاری همایش های 
تخصصی، بسترسازی برای توسعه روابط اقتصادی خارجی و گسترش تعامل با بخش 

های مختلف دولت و حاکمیت را از رویکردهای اصلی اتاق بازرگانی اعلام کرد.
به گفته پیام رضایی در هر یک از این محورها اقدامات شــاخصی انجام شده و نتایج 
خوبی نیز به دســت آمده است که کســب رتبه ممتاز در آموزش و اعزام هیات های 
تجاری و بازرگانی به کشورهای مختلف و برگزاری چندین نشست تخصصی بخشی 

از دستاوردهای سال گذشته است.

رییس اتاق بازرگانی هرمزگان:
۶ مدرسه در هرمزگان در قالب مسوولیت های 

اجتماعی اتاق بازرگانی ساخته می شود

اقتصاد کیش -    مدیر بنادر و دریانوردی شهید باهنر و شرق هرمزگان از لزوم تبدیل 
بندر چندمنظوره سیریک به مرز مجاز دریایی خبر داد و گفت: این بندر با ظرفیت  و 
زیرســاخت های مناسب امکان تبدیل به قطب اصلی توسعه ای در سواحل مکران را 

دارا است .
حمیدرضا محمدحسینی تختی افزود: با تبدیل شدن بندر چندمنظوره سیریک به مرز 
دریایی، امکان توسعه و تبدیل شدن آن به یک منطقه راهبردی در سواحل مکران برای 

پیشبرد اهداف توسعه دریاپایه آماده می شود.
وی ادامه داد: با سیاســت گذاری در این زمینه می توان گامی مهمی در رونق معیشت 
و رفاه ساحل نشینان، تحقق راهبردهای اقتصاد دریامحور و نیز توسعه و تکمیل بندر 

سیریک با هدف رونق بخشی به سواحل مکران برداشت.
محمدحســینی افزود: با انجام اقدامات موثر و جذب سرمایه گذاران داخلی در بندر 
سیریک به عنوان محرک توسعه ای در سواحل مکران می توان  در راستای محرومیت 

زدایی و ایجاد اشتغال پایدار منطقه نقش آفرینی کرد.
توسعه سواحل مکران

مدیر بندر شهید باهنر، توجه به منویات مقام معظم رهبری در خصوص نقش موثر 
توسعه سواحل مکران در اقتصاد منطقه از یک سو و نیز موقعیت جغرافیایی ممتاز بندر 
سیریک و فاصله دریایی ۵0 مایلی آن تا کشور عمان از سوی دیگر، لزوم بسترسازی 
برای رونق کسب و کار، صادرات و واردات انواع کالا و تسهیل امر تجارت در راستای 
تاکیدات رهبر انقلاب را از دلایل مهم تبدیل بندر سیریک به مرز مجاز دریایی دانست. 
گفتنی است؛ بندر سیریک در شرق هرمزگان دارای پتانسیل ها و ظرفیت های بالقوه ای 

برای صادرات و واردات از نظر نزدیکی به بنادر امارات و عمان است.

مدیر بنادر و دریانوردی شهید باهنر و شرق هرمزگان خبرداد؛

لزوم اعلام رسمی تبدیل شدن بندر
 چند منظوره سیریک به مرز مجاز دریایی

اقتصاد کیش -    رییس بیمارســتان پیامبر اعظم)ص( قشــم گفت: 10۹ فرد مبتلا به 
بیماری تالاسمی در این شهرستان مرزی خدمات درمانی دریافت می کنند که 100 نفر 

از این افراد قشموند و ۹ نفر دیگر از اتباع بیگانه سایر کشورها هستند.
سیدمحمود احمدی افزود: در زمان حاضر این تعداد بیمار ماژور از خدمات و نیازهای 
خونی در بخش تالاسمی بیمارستان پیامبر اعظم)ص( این شهرستان استفاده می کنند.

وی تعداد زوجین ناقل تالاسمی در قشم را یک زوج عنوان کرد و گفت: کار ارجاع این 
زوج برای آزمایش پی ان دی انجام شده است.

رییس بیمارستان پیامبر اعظم)ص( قشم ادامه داد: روزانه هفت بیمار تالاسمی بزرگسال 
در این بیمارســتان، تزریق خون و خدمات درمانی و پزشــکی دریافت می کنند و 10 
بیمار نیز به صورت سرپایی برای دریافت خدمات درمانی، بررسی کلی )چک آپ( و 

مشاوره مراجعه می کنند.
احمــدی بــا بیان اینکه به طور میانگین حــدود 62 درصد از مراجعه کنندگان به این 
بیمارســتان را مردان و 3۸ درصد را زنان تشکیل می دهند، توضیح داد: میانگین سن 
مراجعه کنندگان از یک تا 61 سال است.  تالاسمی یک بیماری مادرزادی هموگلوبین 
است که در آن هموگلوبین سالم به اندازه کافی در بدن ساخته نمی شود و به دلیل شکسته 

شدن مرتب گلبول های قرمز خون، فرد دچار کم خونی می شود.
تنها درمان بیماران تالاسمی ماژور تزریق مکرر خون است اما با دریافت مکرر خون 
ســطح آهن در این بیماران بالا رفته و موجب آســیب رسیدن به قلب، کبد و کلیه ها 
می شود.  به گفته پزشکان کودکان مبتلا به تالاسمی ماژور در هنگام تولد طبیعی هستند 
اما بین سه تا 1۸ ماهگی با ابتلا به کم خونی رنگشان پریده، خوب نمی خوابند، نمی  

خواهند غذا بخورند و ممکن است دچار تهوع شوند.
اگر کودکان مبتلا به تالاســمی ماژور درمان نشوند زندگی سختی خواهند داشت و 

معمولا بین یک تا هشت سالگی چنانچه خون دریافت نکنند از بین می روند.
نکته مهم این اســت که بیماران تالاســمی ضمن تحمل درد و رنج فراوان بیماری از 
زندگی عادی و انجام کارهایی که یک انسان به صورت طبیعی در مسیر حیات خود 
تجربه می کند نیز باز می مانند که این مساله افسردگی و ناراحتی فراوان را برای آنان به 
همراه دارد.  بیمارستان تخصصی پیامبر اعظم)ص( بزرگترین و مهمترین مرکز درمانی 
جزیره قشم محسوب می شود که با ایجاد فضای جدید، تجهیزات کاملا تخصصی، 
استاندارد و با ارایه خدمات به صورت دولتی، تحولی عظیم در زیر بنای سلامت مردم 

این جزیره ایجاد کرده است.
این مرکز در حال حاضر دارای 12۸ تخت در بخش های تخصصی سی. سی. یو)مراقبت 
های ویژه قلب(، آی. سی. یو)مراقب های ویژه(، داخلی، جراحی، اورژانس، نوزادان 
و اطفال، زنان، بلوک زایمان، ریکاوری، استریلیزاسیون مرکزی، تالاسمی، همودیالیز، 
آزمایشگاه، رادیولوژی، سونوگرافی و داروخانه شبانه روزی به صورت 24 ساعته فعال 

و به ارایه خدمات می پردازد.

 

۱۰۹ بیمار تالاسمی در قشم خدمات 
درمانی دریافت می کنند

 

اقتصاد کیش -      رییس منابع طبیعی و آبخیزداری 
بندرلنگه گفت: بارندگی های خوب چند روز اخیر، 
موجب آبگیری 1۵ میلیون مترمکعب از ســازه های 

آبخیزداری این شهرستان شد.
حمید حسین پور با اعلام این خبر به رسانه ها افزود: 
طی بارش های گذشته افزون بر ۹4 سازه آبخیزداری 
و همچنین سد و بندهای خاکی طرح غلام گردشی 
و تزریــق مصنوعی چاه ها به میزان ۸0 تا 100 درصد 

آبگیری شد.
وی بیــان کــرد: باید به گونــه ای در جهت کاهش 
خسارت بارندگی های سیل آسا برنامه ریزی کرد تا 
در جهت افزایش پوشش گیاهی و تقویت سفره های 
آب زیرزمینی و در نهایت افزایش تولید کشاورزی و 

امنیت غذایی اقدام شود.
رییس منابع طبیعی و آبخیزداری بندرلنگه اظهار کرد: 
مجموعه فعالیت های آبخیــزداری به منظور اعمال 
مدیریت حوزه های آبخیز عــلاوه بر اهدافی چون 
حفاظت از عرصه های طبیعی، مهار ســیل، کنترل 
فرســایش خاک و جلوگیری از پرشــدن سدها و 
مخازن از رسوبات، مهار رواناب ها و استحصال آب 
و پایدارسازی منابع آبی چاه ها، چشمه ها و قنات ها به 

عنوان مهم ترین نیاز کشاورزان، مرتعداران، دامداران 
و دیگر آبخیزنشینان و بهره برداران حوزه های آبخیز 

مدنظر قرار می گیرد.
حسین پور خاطرنشــان کرد: بندرلنگه طی سالیان 
گذشته ظرفیت های آبخیزداری منطقه را با اهداف فنی 
و جامع خود هماهنگ کرده و از این ظرفیت ها برای 
دستیابی به اهدافی همچون کنترل فرسایش و رسوب، 

حفظ و احیای پوشش گیاهی، تامین آب کشاورزی، 
توسعه و تولید پایدار کشاورزی و امنیت غذایی و در 

نهایت عمران و آبادانی منطقه بهره برده است.
بنابراعلام اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری هرمزگان، 
بر اثر بارندگی های اخیر 370 ســازه آبخیزداری این 
استان به میزان 110 میلیون مترمکعب آبگیری شد که 

بیشترین آبگیری مربوط به بشاگرد بوده است.

 ۱۵میلیون مترمکعب آب وارد سازه های 
آبخیزداری بندرلنگه شد

رییس منابع طبیعی و آبخیزداری بندرلنگه:

اقتصاد کیش -    رییس اداره بازرگانی تعاون روستایی هرمزگان گفت: 11 هزار و 400 
تن گندم از ابتدای فصل برداشت تاکنون توسط شبکه های خرید به صورت تضمینی 

از کشاورزان این استان خریداری شده است.
محمد رضا ماندگاری افزود: از این میزان خرید تاکنون 10 هزار و 300 تن به سیلوها و 

انبارهای استان حمل و بارگیری شده است.
وی بیان کرد: درحال حاضر هشت مرکز هرمزگان از 11 مرکز در خرید تضمینی گندم 
فعال است؛ به علت اینکه در سه مرکز احمدی، فارغان و طاشکوییه شهرستان حاجی 

آباد هنوز برداشت محصول انجام نشده است.
رییس اداره بازرگانی تعاون روستایی هرمزگان باتوجه هبه اینکه شبکه تعاون روستایی 
استان امسال آمادگی لازم برای خرید حجم بالای گندم مازاد بر نیاز از کشاورزان را دارد، 
اظهار کرد: تاکنون هیچ پرداختی بابت بهای گندم به گندمکاران استان نداشته ایم؛ چرا که 

دسترسی کاربران برای ثبت آمار کشاورزان هنوز انجام نگرفته است.
ماندگاری ادامه داد: برداشت و خرید گندم از برخی شهرستان های استان توسط تشکل 

های تحت پوشش به عنوان مباشر اداره کل غله و خدمات بازرگانی آغاز شده است.
وی افزود: همه مراحل خرید طبق دستورالعمل ها و با دقت کامل انجام می گیرد و تمامی 

مراکز هیچ مشکل یا کمبودی برای تحویل محصول کشاورزان ندارند.
امسال قیمت خرید تضمینی گندم نان 17۵ هزار ریال و قیمت خرید تضمینی گندم 

دوروم 1۸0 هزار ریال اعلام شده است.
گندم در هرمزگان از 1۵ آبان تا 1۵ بهمن هر سال کشت شده و برداشت این محصول نیز 
از امسال از هشتم فروردین  با حضور وزیر جهادکشاورزی در استان آغاز شده و تا نیمه 
خرداد ادامه دارد.  سطح زیرکشت گندم در هرمزگان 17 هزار هکتار است و پیش بینی 

می شود در سال زراعی جاری بیش از 70 هزار تن از این محصول برداشت شود.

 رییس اداره بازرگانی تعاون روستایی هرمزگان:

خرید تضمینی گندم در هرمزگان
 به بیش از ۱۱ هزار تن رسید

اقتصاد کیش -    مدیرکل حفاظت محیط زیست هرمزگان گفت: سال گذشته کارگروه 
مدیریت پسماند استان برای حذف انباشت غیر اصولی پسماند مصوباتی داشت که 

اجرای آنها امسال آغاز می شود.
حبیب مســیحی تازیانی در مراسم گرامیداشت روز زمین پاک افزود: در حال حاضر 
کیش به عنوان شهر پاک در استان شناخته و ثبت شده است که زباله ها را از ابتدا تا انتها 

مدیریت می کند.
وی از بســتک، کنگ و جناح به عنوان دیگر شهرهای پیشرو در امضای قراردادهای 
مدیریت پسماند از مبدا نام برد و اضافه کرد: امسال سایر شهرهای استان از جمله حاجی 

آباد و خمیر نیز در حال امضای قراردادهای مشابه هستند.
مســیحی تازیانی برنامه دولت برای اجرای رهنمود رهبر معظم انقلاب در گسترش 
مناطق ســبز و هدفگذاری کاشــت یک میلیارد درخت را اقدامی مهم در حفاظت از 
محیط زیســت دانســت و اضافه کرد: در هرمزگان نیز سال گذشته سه میلیون اصله 

درخت کاشته شد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست هرمزگان :

برنامه  حذف انباشت غیر اصولی 
پسماند در هرمزگان آغاز می شود


